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Pocăința

„De ce am nevoie de pocăinţă, dacă sunt o fe-
meie sănătoasă, frumoasă şi de succes? Doar nu 
am furat sau ucis pe cineva şi trăiesc la fel ca 
toată lumea.” (Ina P.)

– Este foarte bine că dumneavoastră nu aţi 
furat și nu aţi ucis pe nimeni. Poruncile „să nu 
furi”, „să nu ucizi” sunt, fără îndoială, importan‑
te, numai că pe acestea noi suntem, pur și sim‑
plu, obligaţi să le respectăm, fiindcă sunt niște 
legi. Există însă și alte porunci pe care ni le‑a 
dat Dumnezeu: „Să iubești pe Domnul, Dum‑
nezeul tău” și „să‑l iubești pe aproapele tău ca 
pe tine însuţi”. Acestea sunt reglementate doar 
de către conștiinţă. Să luăm, spre exemplu, cea 
de‑a doua poruncă enunţată. Ce atitudine avem 
noi faţă de rude (părinţi, soţ, copii)? Ce simţim 
în relaţia cu aceștia? Suntem adesea înrobiţi de 
nemulţumiri și iritări cauzate de probleme mi‑
nore, care se dezvoltă și se transformă în ură sau 
în certuri. Dacă o femeie nu are pace în suflet, 
ea nu va reuși să făurească pacea nici în familie. 
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Dar cum putem dobândi noi pacea în suflet? Pa‑
cea sufletească ne‑o dă Hristos. Trebuie să înţe‑
legem astfel cât de departe suntem de Acesta, să 
ne privim în suflet, să ne pocăim. În traducere 
din limba greacă, pocăinţa înseamnă schimba‑
rea minţii, și această schimbare începe cu che‑
marea lui Dumnezeu. 

Ţineţi minte pilda biblică despre fiul risipitor? 
Dacă nu, poate o cunoașteţi măcar din tabloul 
lui Rembrandt „Întoarcerea fiului risipitor”? În 
tablou este reprezentat fiul care stă în genunchi, 
în faţa tatălui, și își cere iertare. Mai demult, el a 
plecat de la acesta, luând partea sa de moștenire. 
Într‑o ţară îndepărtată el și‑a cheltuit averea și a 
devenit atât de sărac, încât ar fi fost bucuros să 
mănânce din hrana porcilor. Ajungând în aceas‑
tă stare, a hotărât să se întoarcă la tatăl său și să‑i 
ceară iertare. Tatăl, văzând lacrimile de pocăin‑
ţă, l‑a iertat pe fiu și a poruncit ca acesta să fie 
îmbrăcat în cele mai bune haine și să se sărbăto‑
rească venirea sa. În această pildă, prin tatăl fiu‑
lui risipitor se are în vedere Dumnezeu, iar prin 
fiu – omul, care se pocăiește. 

Dar nu ne asemănăm noi oare fiului risipitor 
atunci când ne îndepărtăm de Dumnezeu și ne 
dedăm unei vieţi păcătoase? 

Prin păcatele noastre ne distrugem sufletul și 
darurile primite de la Dumnezeu: sănătatea, pu‑
terea și talentul. Atunci când, venindu‑ne în fi‑
re, ne pocăim, Domnul, ca un Tată milostiv, Se 
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bucură și ne iartă păcatele, oricât de mari ar fi 
 acestea. 

Pocăinţa nu este o acţiune unică. Ea reprezin‑
tă începutul vieţii duhovnicești, un fel de prim 
punct de calcul. Viaţa duhovnicească începe cu 
Taina Po căinţei. Mulţi sunt speriaţi de Pocăinţă, 
fiindcă trebuie să‑și aducă aminte de faptele re‑
le și să le povestească preotului, iar aceasta este 
greu de făcut. Păcatele însă ne îndepărtează de 
Dumnezeu și ne pierd sufletul. Păcatul este ceea 
ce ne împiedică să‑L iubim pe Dumnezeu și pe 
aproapele; este un obstacol greu de trecut și, de 
multe ori, se transformă în normă de viaţă. De 
aceea, păcatul nu poate fi eradicat prin forţe pro‑
prii, ci cu ajutorul lui Dumnezeu.

Şi încă ceva referitor la Taina Pocăinţei: cunoaș‑
tem noţiunea de „falsă rușine”, așa că trebuie să 
mai știm că a păcătui este rușinos, într‑adevăr, 
dar a ne pocăi nu este. Să vă ajute  Dumnezeu!
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Paradoxurile concubinajului

„Trăim împreună fără să fim căsătoriţi civil. 
Astfel, ne cercetăm relaţia, înainte de a o înregis
tra la Stat. Ce este rău în acest lucru?” (Marina B.)

– Este foarte bine că vă cercetaţi sentimente‑
le. Dar ce legătură are căsătoria cu aceasta? Da‑
că nu sunteţi siguri că vă veţi căsători, atunci e 
mai bine să trăiţi separat, fiindcă încercarea sen‑
timentelor nu presupune neapărat și convieţui‑
rea. Atunci când Domnul l‑a creat pe Adam, El 
nu a creat mai multe Eve și nu a spus: „Încear‑
că, Adam, și vezi care ţi se potrivește.” Domnul 
a creat o singură femeie și i‑a binecuvântat pe 
Adam și pe Eva la convieţuire. Dacă acest princi‑
piu se încalcă, atunci oamenii pierd binecuvân‑
tarea lui Dumnezeu. Pe deasupra, pentru femeie 
rolul de concubină, spre deosebire de cel de so‑
ţie, este înjositor. 

Dacă un tânăr nu este convins că o iubește 
pe fata cu care se întâlnește, nu are dreptul să 
se folosească de tinereţea, nurii și frumuseţea ei. 
Domnul i‑a creat pe oameni, bărbaţi și femei, nu 
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pentru ca ei să se „distreze”, fără nici o obligaţie 
unul faţă de celălalt. 

Este important să înţelegem că relaţia de con‑
cubinaj este păgubitoare atât pentru sufletul băr‑
batului, cât și pentru cel al femeii. Rolul de con‑
cubină așază femeia într‑o situaţie nefirească. În 
primul rând, ea nu este sigură de viitor. Şi nu 
se știe care va fi rezultatul acestui „test”: va de‑
veni ea oare soţie sau va rămâne singură, cu su‑
fletul rănit și cu o experienţă amară a unei false 
căsnicii? Dacă experimentul nu va reuși, nu pu‑
tem decât să ne închipuim câtă suferinţă, înjosire 
și nedreptate va îndura această femeie. Şi aces‑
te lucruri nu sunt fără repercusiuni pentru su‑
flet. Astfel, femeile își distrug în mod conștient 
personalitatea. Drept rezultat, avem de‑a face cu 
bărbaţi iresponsabili, infantili, răutăcioși, dar și 
cu femei agresive, puse pe scandal și înrăite.

Verificaţi stabilitatea relaţiei dumneavoastră, 
dar nu treceţi peste linia trasată de Dumnezeu, 
fiindcă aceasta este distructiv pentru personali‑
tate. Pe o astfel de bază nu poate fi construită o 
familie. 

„De ce trebuie să îşi înregistreze relaţia la 
Stat doi tineri care se iubesc? Oare poate influ-
enţa sentimentele o ştampilă?” (Tatiana D.)

– Sigur că influenţează, și aceasta s‑a verifi‑
cat prin experienţa multor generaţii. Atâta timp 
cât nu există acea ștampilă, voi nu sunteţi soţ și 
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soţie; nu aveţi obligaţii și nici o responsabilita‑
te unul faţă de celălalt. Relaţia plutește în aer și 
nu vreau să amintesc aici despre responsabilita‑
tea faţă de Dumnezeu, ci doar de responsabili‑
tatea faţă de societate. Astăzi vă iubiţi, iar mâi‑
ne nu, și atunci vă veţi despărţi. Avem o mulţi‑
me de exemple în acest sens, în societate. Trăind 
astfel, vă furaţi singuri fericirea, fiindcă aceasta 
nu poate fi completă în afara familiei. Relaţiile 
extraconjugale sunt păcătoase. Această necură‑
ţie se răspândește apoi asupra întregii vieţi, sub 
toate aspectele ei. 

Şi da, unul din felurile în care îţi poţi arăta dra‑
gostea este acela de a înregistra relaţia la Stat. 
A lua asupra ta responsabilitatea pentru cel de 
aproape al tău și a declara acest lucru în faţa tutu‑
ror este privit astăzi, din păcate, ca un act de ero‑
ism. Dar dacă iubiţi cu adevărat, atunci nici nu vă 
veţi gândi prea mult la ștampilă. Așa că este bine 
să vă cununaţi și să trăiţi împreună în veselie. 

„Astăzi nu este la modă şi nici în conformita-
te cu contemporaneitatea săţi păstrezi curăţia. 
Multe fete sunt convinse că au doar două căi: fie 
să trăiască fără acte, fie să rămână fete bătrâ-
ne.” (Natalia P.)

– Acest punct de vedere este fals. În primul 
rând, neprihănirea este un dar deosebit al lui 
Dumnezeu. Fata, prin natura sa, este creată pen‑
tru a fi păzitoare a neprihănirii. Şi această cali‑
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tate extraordinară trebuie păstrată ca ochii din 
cap, fără a te deda minciunilor nerușinate. 

Într‑adevăr, astăzi să păstrezi curăţia este 
greu. Mult mai ușor este să te dedai ispitei și să 
faci „experimente” care distrug personalitatea. 
Cuvântul „desfrânare” provine de la „frână”, 
„înfrânare”. Uitaţi‑vă numai la cei care s‑au ho‑
tărât să trăiască fără acte. Sunt ei oare fericiţi? 
După câteva astfel de „experimente” fetele își 
pierd atitudinea sănătoasă faţă de sine. Apare 
atunci complexul de om de calitate inferioară. În 
urma unor astfel de insuccese mai poţi oare în‑
cerca să‑i demonstrezi unei fete că există posibi‑
litatea întemeierii unei familii solide? Într‑ade‑
văr, puţine fete își mai păstrează astăzi curăţia 
până la căsătorie. Tocmai de aceea multe căsă‑
torii se și destramă. Omul contemporan aleargă 
după plăceri, fără să se gândească la faptul că fa‑
milia înseamnă responsabilităţi, creșterea de co‑
pii și întreţinerea familiei. 

Ceea ce se întâmplă astăzi mărturisește doar 
despre degradarea societăţii. Bărbaţii au o atitu‑
dine de consumism faţă de femei. Vinovate de 
aceasta sunteţi chiar dumneavoastră, domnișoa‑
relor, fiindcă aţi alintat prea mult bărbaţii. O fată 
trebuie să fie inaccesibilă și atunci bărbatul va da 
dovadă de calităţi morale: bărbăţie, tărie de ca‑
racter, asiduitate, bunătate și tandreţe. El va de‑
veni cavaler, apărător al curăţiei și neprihănirii 
feminine. Astfel, bărbatul va fi nevoit să vă cuce‑
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rească încrederea și dragostea, manifestând cali‑
tăţi de bărbat adevărat, nu de afemeiat. 

„Prietena mea a fost de acord cu concubina-
jul, numai că alesul ei nui propune să se căsăto-
rească. Ce sfat i se poate da în acest caz?” (Mar-
gareta N.)

– Dacă tânărul nu cere în căsătorie o fată, 
atunci ea va trebui să aducă vorba despre aceas‑
ta. Sfatul meu este următorul: să prindă curaj și 
să‑i spună calm că îl iubește și că vrea să înteme‑
ieze o familie cu el. Trebuie să‑i spună că ea a fă‑
cut deja alegerea și că așteaptă ca el să ia atitu‑
dine. Iar dacă bărbatul nu este gata să facă pasul 
spre căsătorie, atunci să trăiască separaţi. 

Dacă prietena dumneavoastră îi este, într‑ade‑
văr, dragă și el o vede ca pe jumătatea lui, soţia, 
prietena, mama copiilor, atunci va spune că este 
de acord să meargă cât mai curând la starea ci‑
vilă. Nu are nici un rost să asculte argumentele 
acestuia împotriva căsătoriei, fiindcă orice nega‑
re a sa nu are cum să fie consistentă. Capacitatea 
feminină de a compătimi poate să joace o festă 
într‑un astfel de caz. Fetele rabdă și trec cu vede‑
rea inactivitatea bărbaţilor, neputinţa sau lipsa 
lor de dorinţă în înfruntarea greutăţilor. 

Dacă însă ea este pentru el doar o joacă, atunci 
pasul acesta serios nu va fi realizat și el va pleca 
și, cu cât mai devreme se va întâmpla aceasta, cu 
atât va fi mai bine. 
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„Sunt complexată. Am 21 de ani şi multe din-
tre prietenele mele sunt deja căsătorite, unele au 
şi copii. Eu sunt virgină şi mi se spune că aceas-
tă noţiune este una învechită, iar dacă mă voi 
păstra aşa, nu mă voi mărita. Îmi dau seama 
că desfrânarea este un păcat, dar cei de făcut?” 
(Veronica J.)

– Nu vă lăsaţi manipulată. Aţi spus foarte bi‑
ne că desfrânarea este un păcat. Vom puncta și 
că acesta este un păcat de moarte, care duce su‑
fletul în întunericul iadului. Doar pocăinţa adân‑
că și îndreptarea vieţii reunesc un astfel de suflet 
cu Dumnezeu și cu Sfânta Sa Biserică.

Desfrânarea îl lipsește pe om de harul lui 
Dumnezeu. Fiind lipsit de har, desfrânatul se 
lipsește și de pacea sufletească. Astfel de oameni 
sunt nevrotici și adesea neliniștiţi. De aceea ei 
se și află tot timpul în căutare de noi aventuri și 
plăceri. 

Desfrânarea îl lipsește pe om de posibilitatea 
de a iubi cu adevărat. De obicei, cei vinovaţi de 
acest păcat nu pot să întemeieze o familie stabilă 
și nici să educe copii sănătoși din punct de vede‑
re moral. Cât despre SIDA, bolile venerice, avor‑
turi și infertilitate în cazul patimii amintite cred 
că este de prisos să mai vorbim. 

Acum, să ne întoarcem la prietenele dumnea‑
voastră mai „avansate” în acest domeniu. Așa 
cum întunericul nu se înţelege cu lumina, la fel 
și fecioria pentru un desfrânat este ca o admo‑
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nestare, tulburându‑i conștiinţa. De aceea, ele ar 
dori să nu audă  niciodată despre aceasta și mă‑
soare totul cu măsura lor. 

Căsătoria a fost creată de Dumnezeu, iar fami‑
lia, gândită de El ca o mică Biserică. Fetele creș‑
tine cuviincioase se rugau Domnului și Maicii 
Domnului pentru a li se dărui un soţ, se păstrau 
pentru acesta și se înfrumuseţau prin modestie, 
neprihănire și smerenie, acestea fiind zestrea lor. 
În vechime se spunea: „Modestia este podoaba 
fetei” și de aceea familiile erau trainice. 

„Unele femei explică infertilitatea lor prin con-
cubinajele pe care leau avut înainte de căsătorie. 
Se poate face o astfel de conexiune?” (Ine sa C.)

– Este greu să dai un răspuns foarte sigur. Un 
cunoscut ginecolog ortodox din Moscova susţine 
că schimbul partenerilor nu rămâne fără urmări 
pentru femeie. Cauzele infertilităţii sunt multe și 
putem vorbi atât de un diagnostic medical, cât și 
de unul spiritual. Primul trebuie stabilit, în mod 
obligatoriu, de medici. 

Din punct de vedere spiritual însă, convieţu‑
irea în afara căsătoriei este un păcat, și încă un 
păcat de moarte. Aceasta este interzisă de Dom‑
nul. Dar Dumnezeu este milostiv și îl iartă pe 
omul care cere iertare, se pocăiește cu adevărat 
și își schimbă viaţa ulterioară, fără să mai încalce 
legile morale. 


